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RAPORT ÎNTÂLNIRE 

16.04.2014 COMUNA MESEŞENII DE JOS 

În cadrul proiectului „Reţeaua Promotorilor pentru Sate Curate – Creşterea conştientizării 
comunităţilor rurale din regiunea NV în legătură cu impactul activităţilor lor asupra mediului 
înconjurător”, PROIECT CO-FINANŢAT PRINTR-UN GRANT DIN PARTEA ELVEŢIEI PRIN 
INTERMEDIUL CONTRIBUŢIEI ELVEŢIENE PENTRU UNIUNEA EUROPEANĂ EXTINSĂ, a avut 
loc in data de 16.04.2014, la PENSIUNEA AGAPE DIN COMUNA MESEŞENII DE JOS, JUDEŢUL 
SĂLAJ, a şasea întâlnire planificată a proiectului. 

Comuna Meseşenii de Jos este prima comuna care îşi anunţă din nproprie iniţiativă dorinţa de a 
partcipa în proiect! 

Întâlnirea s-a desfăşurat la Pensiunea Agape din satul Aghireş din comuna Meseşenii de Jos. La 
acţiune printre cei peste 50 de particiăanţi s-au numărat reprezentanţi ai: 

- primăriilor din comunele din Meseşenii de Jos, Cizzer, Vârşolţ, Pericei, Crasna, Horoatu Crasnei 
- instituţiilor publice: Agenţiei de Protecţie a Mediului Sălaj, Inspectoratului de Poliţie Sălaj, 

Direcţiei de Sănătate Publiă Sălaj, Direcţiei Silvice Sălaj, Spitalului de boli cronice Crasna; 
- operatorului de salubritate Ave Sălaj Ecoserv; 
- operatorului de apş şi canalizare din judeţul Sălaj CASSA; 
- agenţilor economici din zonă: Petrom, Uzina Electrică, Cemacon, Fibrex, Nefromed; 
- unor ONG-uri (ARM si Asociaţia comunelor) 
- cetăţenilor. 

Întâlnirea a fost organizată cu sprijinul Primariei Meseşenii de Jos (gazda acţiunii), de către LADO, 
filiala Cluj şi Garda Naţională de Mediu, Comisariatul judeţean Cluj si Sălaj. 

La întâlnire au participat directooarea Agenţiei de Protecţie a mediului Sălaj, doamna Aurica Grec şi 
direectoarea Direcţiei de Sănătate Publică Sălaj, doamna Ligia Marincaş.  

Domnul Bercean Sandu, primar al comunei Mesşenii de Jos  a deschis oficial întlnirea, 
informând participanţii despre principalele proiecte derulate de autorităţi în domeniul mediului. 
Meseşenii de Jos a fost comună selectată să participe şi în proiectul  "Reforme în domeniul 
sănătăţii. Creşterea accesului la servicii medicale şi sociale: Servicii medicale şi sociale integrate la 
nivelul comunităţii", cofinanţat din Programul de Cooperare Româno-Elveţian. În cadrul acestui 
proiect, comunităţile selectate vor participa la un program de formare pentru dezvoltarea capacităţii 
de elaborare de propuneri de proiect şi implementare de proiecte pilot în domeniul serviciilor 
medicale integrate la nivelul comunităţilor rurale.  

Proiectele de alimentare cu apă pentru 2 din localităţile comunei sunt în curs de finalizare. Dintre 
problemele de mediu cu care se confruntă comuna au fost amintite cele legate de canalizare, 
curăţenia pe marginea drumurilor naţionale şi judeţene care străbat comuna şi lipsa educaţiei 
cetăţenilor legat de deşeurile generate din gospodării. 
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Doamna Aurica Grec, director al APM Sălaj a adus în discuţie faptul ca cetăţenilor le este 
consfinţit prin Constituţie dreptul la un mediu curat, dar tot prin Constituţe au şi obligaţii legate de 
protecţia mediului. A apreciat faptul că, din punct de vedere al mediului, în judeţul Sălaj sunt instituţii 
şi oameni care clădesc prin fapte, educaţie si sisteme. Judeţul Salaj este conectat 100% la sistemul 
de salubrizare, practic neexistând comune care să nu aibă contract cu un operator autorizat. 
Domnul primar al comunei Meseşenii de Jos este şi preşedintele de  judeţ şi vicepreşedintele pe 
ţară al Asociaţiei comunelor, fiind astfel un vârf de lance al promovării mediului rural.  

Doamna Ligia Marincaş, director al DSP Sălaj a subliniat faptul ca Meseşenii de Jos este comuna 
care participa în cadrul Fondului tematic „Reforme în domeniul sănătăţii” al programului de 
cooperare româno-elveţian, iar 90% din probleme de sănătate identificate conţin şi aspecte de 
mediu, amintind în acest sens: poluarea apelor subterane din lipsa sistemelor de canalizare sau 
distanţe mici faţă de obiective de creştere a animalelor, activităţi industriale amplasate în 
vecinătatea zonelor rezidenţiale etc. 

Domnul comisar şef al GNM, CJ Sălaj a prezentat la modul general  problemele de mediu cu care 
se confruntă judeţul Sălaj, în special legate de poluarea industrială. 

Doamna Timea Soos, reprezentanta operatorului de salubritate din zona, Ave Sălaj Ecoserv, a 
realizat o prezentare şi o informare pe tema obligaşiilor autorităţilor locale legate de salubrizare. 
Dintre problemele ce pot fi imbunătăţite le-a amintit pe cele legate de regulamentul serviciilor de 
salubrizare, modul de contractare a serviciilor de salubrizare, atingerea obiectivelor prevăzute de 
lege pentru reducerea cantităţilor anuale de deşeuri depozitate, colectarea selectivă şi reducerea 
cantităţilor de deşeuri biodegradabile în zona rurală prin folosirea instalaţiilor de compost în 
gospodării şi o mai bună informare a cetăţenilor în legatură cu problemele legate de deşeuri. În 
judeţul Sălaj în mediul rural colectarea selectivă a deşeurilor a început din anul 2009. 

Din partea GNM, CJ Cluj, domnul Costa STANISAV a prezentat o listă scurtă a atribuţiilor de 
mediu ale autorităţilor locale şi a precizat că instituţia pe care o reprezintă sprijină autorităţile locale 
din mediul rural pentru implementarea legislaţiei de mediu.  

Au avut loc prezentari realizate de către experţii în proiect, domnul Isaia MAGHEAR, domnul 
Daniel SZEKELY şi discuţii libere pe temele prezentate.  

Reprezentanţii Direcţiei Silvice Sălaj au precizat că institutia pe care o reprezintă nu este eligibilă 
pentru accesarea de fonduri pentru luarea în custodie a ariilor naturale protejate, deşi în zonele de 
pădure ar fi cel mai indicat ca planurile de management să fie realizate de Direcţia Silvică pentru ca 
la acest nivel se cunoaşte cel mai bine situaţia. În Ungaria ariile naturale protejate din zonele de 
păduri sunt manageriate de instituţii similare direcţiilor silvice. O altă problemă este legată de faptul 
că în ariile Natura 2000 costurile de realizare a unor activităţi sunt foarte mari din cauza studiilor de 
mediu care trebuie întocmite. De multe ori acesta este un motiv pentru investitori să ocolească 
zonele care au astfel de situri. Este necesară de asemenea, urgentarea întocmirii planurilor de 
management pentru ariile naturale protejate şi eventual, redelimitarea acsetora. Se apreciază că ar 
fi utilă scoaterea intravilanului din perimetrul siturilor Natura 2000, în aceste cazuri zonele respective 
fiind oricum urbanizate. În unele cazuri au fost instituite situri Natura 2000 care nu mai au obiectul 
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protecţiei. 

Domnul director al Ave Sălaj Ecoserv, Batha Zoltan, apreciază că, chiar dacă unele autorităţi 
consideră că încă cetaţenii români nu sunt pregătiţi, ar fi necesară taxarea deşeurilor generate de 
către persoane fizice în funcţie de volum sau cantitate, numai aşa putând fi reduse cantităţile de 
deşeuri depozitate şi atinse obiectivele prevăzute de legislaţia mediului. Un procent de 50% din 
cantităţile de deşeuri depozitate sunt biodegradabile, acestea putând fi compostate local, în 
gospodării şi refolosite.  

Domnul primar al comunei Pericei, Csaba Boncidai, consideră că cei care vând produse 
ambalate nu sunt suficient taxaţi pentru ambalajele pe care la pun pe piaţă, că fabricile de PET 
câştigă datorita renunţării la sistemul de returnare a ambalajelor, sistem care înainte de 1989 
funcţiona foarte bine, iar operatorii de salubritate ar trebui să gestioneze cât mai corect câştigurile 
pe deşeurile reciclabile şi să se întoarcă parţial în comunitate.  

Reprezentantul companiei Fibrex, domnul Pinte Ilie Ionel s-a interesat dacă sistemul de 
management al deşeurilor din judeţul Sălaj prevede ceva pentru gestionarea deşeurilor industriale 
pentru care se plătesc în prezent bani foarte mulţi unor operatori privaţi.  

În finalul întâlnirii, doamna Mihaela BEU, a mulţumit participanţilor pentru subiectele şi ideile 
valoroase aduse în dezbatere, a felicitat colectivul Primăriei Meseşenii de Jos pentru iniţiativa de a 
participa în proiect şi de a organiza această întâlnire şi pentru modul de implicare a întreagii 
comunităţi din zonă în problemele de mediu. 

Domnul Sandu Bercean, primarul comunei Meseşenii de Jos a concluzionat că multe investiţii 
importante se fac fără a avea strategii. Problema tot mai mare a canalizării existente, dar la care 
cetăţenii din zona rurală nu vor să se racordeze, implica o abordare startegică a situaţiei la nivel de 
ţară. Ar fi util dacă la aceste întâlniri ar participa şi reprezentanţi ai mediului politic, ai celor care se 
ocupă de strategii şi legi, pentru a putea prelua din rezultatele acestor dezbateri şi a le folosi în 
slujba comunităţii. 

 

Echipa de proiect 

Manager de proiect, Ionela RĂCĂTĂU   

Expert mediu, Mihaela BEU 


